المستخلص عربي : 
الهدف: تحديد انتشار القات والعوامل الصحية الخطرة بالإضافة إلى المشاكل الاجتماعية المتعلقة 
     باستخدام القات بين طلاب الكليات والمدارس الثانوية بمنطقة جازان.
الطريقة: تطبيق المسح يحتوي على طريقتين: مقابلات المجموعات النقاشية والمسح المقطعي.
     تم اجراء الدراسة في شهر مايو من العام 2006م في الكليات والمدارس الثانوية بمنطقة جازان.
وقد تم إختيار الطلاب في كل مرحلة دراسية بطريقة العينة المنظمة.
كما تم استخدام إستبيان لجمع البيانات يتم تعبئته ذاتياً.
النتائج: معدل الانتشار العام لمضغ القات(التخزين) في جميع العينات المدروسة كان 21.4%
 ( في الكليات 15.2% والمدارس 21.5%).   وللتدخين 13.6%.
بينما كانت نسبة مضغ القات (التخزين) بين الإناث 3.8% وللذكور 37.7%.
الاستنتاج: معدل انتشار مضغ القات بين الطلاب الذكور يبدو عالياً فيما هو غير ملاحظ بين الإناث.
إن أهم المشاكل الصحية المتعلقة بمضغ القات كانت معروفة لدى الطلاب.
و خلصت الدراسة على وجوب قيام المعلمين ووسائل الإعلام (المرئية والمسموعة والمقروءة)  
   والمهتمين من ذوي العلاقة بتعريف الطلاب بالمشاكل الصحية والاجتماعية المتعلقة بمضغ القات.
إن نتائج الدراسة ستستخدم في التعريف بالطرق المساعدة لرفع وعي المجتمع وتحديد  
الاستراتيجيات لخطة التدخل ووضع السياسات.
كما أنها ستساعد صانعي القرار في منطقة جازان في التخطيط لأي برامج مستقبلية.
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Abstract: 
Objective: To determine the prevalence of khat and health factors as well as dangerous to the social problems related to
     Khat use among college students and high school in Jazan.
Way: the application of the survey contains two methods: interviews and panel discussion groups, CT scan.
     The study was conducted in May of 2006 at colleges and high schools in Jazan.
The students were chosen at each grade level in a sample of the organization.
Questionnaire was also used to collect the data is self-filling.
Results: The overall prevalence of chewing khat (storage) in all samples studied was 21.4%
 (15.2% in the colleges and schools, 21.5%). And smoking 13.6%.
While the proportion of chewing khat (storage) between females and males 3.8%, 37.7%.
Conclusion: The prevalence of qat chewing among male students seem highly as he is observed among females.
The most important health problems related to qat chewing was known to the students.
And the study concluded that it should be the teachers and the media (TV, radio and print)
   And those interested in the relationship with students the definition of health and social problems related to qat chewing.
The results of the study will be used in the definition means helping to raise community awareness and identify
Plan strategies for intervention and policy development.
It will also help decision-makers in the region of Jazan in the planning of any future programs.
